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                Аннотации                                                           Summary
	А. Антопольский, Г. Савин, А. Сотников. Электронная библиотека «Научное наследие России»: новый этап развития // Информационные ресурсы России. – 2010. - № 2. – С. 2-6

Быстрое развитие информационных технологий, с одной стороны, и сокращение доступа к научной информации в традиционных формах, с другой, диктуют необходимость приступить к крупномасштабным проектам в области электронных библиотек. В связи с этим президентами российских государственных академий наук подписано Соглашение о сотрудничестве по созданию электронной библиотеки «Научное наследие России». Статья рассматривает общие принципы создания электронной библиотеки «Научное наследие России». Также приводится комментарий Соглашения.

Ключевые слова: электронная библиотека,информационные ресурсы, научное наследие России, распределенная информационная система.

	A.Antopolsky, G.Savin, A.Sotnikov. E-Library «Scientific heritage of Russia»: a new stage of development // Information resources of Russia.- 2010.- №2. - P. 2-6

The rapid development of information technology on the one hand, and reduced access to scientific information in traditional forms, on the other hand, dictate the need to launch large-scale projects in the field of digital libraries. In this regard, the Presidents of the Russian State Academies of Sciences signed an Agreement on cooperation for an electronic library "Scientific heritage of Russia". In this paper, we discuss the Agreement and examine the general principles of creating this library.  

Keywords: e-library, information resources, scientific heritage of Russia, a distributed information system.



	Б. Волостнов, В. Поляков, В. Косарев. Энергосберегающие технологии и проблемы их реализации //  Информационные ресурсы России. – 2010. - № 2. – С. 7-12. 

Проанализирован и обобщен зарубежный опыт в области    энергосбережения, создания и реализации энергосберегающих технологий. Рассмотрены современные международные и национальные энергетические стратегии, нормативно-правовое обеспечение энергосбережения, мировая практика, направления, перспективы  и проблемы  использования энергосберегающих технологий.

Ключевые слова: энергосбережениe, альтернативные источники, энергетические стратегии.

Список лит.: 8  назв.
	B. Volostnov, V. Polyakov, V. Kosarev. Energy-saving technologies and problems of their implementation // Information Resources of Russia. - 2010. - №2. - P. 7-12.

The paper analyzes and summarizes international experience concerning the energy saving problems, as well as the development and realization of energy saving technologies. The article tackles the problems of modern international and national energy strategies, legal foundations of energy saving, perspectives and problems of using the energy saving technologies.

Keywords: energy-saving, alternative sources, energy strategy

Refs: 8 titles.  



	Ю. Поляк. От безбумажной информатики к электронному государству //  Информационные ресурсы России. – 2010. - № 2. – С. 13-25.

Электронный документооборот является технологической основой «электронного правительства». Рассматриваются предпосылки, история развития, современное состояние СЭД в России, а также текущие проблемы и нормативная база.

 Ключевые слова: экономия бумаги, автоматизация делопроизводства, электронный документооборот, электронное государство, электронное правительство, стандартизация.  


	Y. Polyak. From Paperless Informatics to e-State // Information Resources of Russia. - 2010. - №2. - P. 13-25.

Electronic document management (EDM) forms the technological base of ‘e-government’. The topics of the paper are background, development history, present state of EDM in Russia. The current issues and legal basis are also discussed. 

 

Keywords: paper saving, office automation, EDM systems, e-state, e-government, standardization.  



	Н. Лопатина.  Информационные специалисты XXI века: новые тенденции в профессии и профессиональном образовании //  Информационные ресурсы России. – 2010. - № 2. – С. 26-30. 

Автор исследует изменения профессиональных ресурсов информационной деятельности и информационного образования, произошедшие в период 2005-2010 гг. Определяются новые социальные перспективы прикладной информатики, участие информационных специалистов в развитии Интернет-пространства; анализируются отношения информационных специалистов и массового актора информатизации

Ключевые слова:  информатизация, информационное общество, информационные специалисты, информационное образование, Интернет, прикладная информатика, теория и методика информационного образования, Web 2.0, Интернет-коммьюнити, библиотека, библиотека Web 2.0, социально-информационные технологии, массовый актор информатизации. 


	N. Lopatina.   Information professionals of the XXI century: new trends in the profession and in professional education // Information Resources of Russia. - 2010. - №2. – P. 26-30.

The paper studies the changes in professional resources for information-related work and information education in 2005-2010. We determine the new social perspectives of applied informatics, participation of the information professionals in the development of the internet space, we analyze the relationship between information professionals and the mass actors of informatization. 

Keywords: informatization, informational society, information professionals, information education, applied informatics, theory and methodology of informational education, Internet, Web 2.0, library, Web 2.0 library, Internet community, mass actor of informatization. 



	А. Жарова. Правовая классификация лицензий на программное обеспечение //  Информационные ресурсы России. – 2010. - № 2. – С. 31-34. 

В настоящее время существуют разнообразные  виды лицензионных соглашений на использование программ для ЭВМ, различие которых состоит в  объеме прав передаваемых  пользователю программы. Классифицировать виды соглашений можно как: лицензионные соглашения  на программы с открытым кодом и лицензионные соглашения на программы с закрытым кодом.  Анализу принципиальных различий и посвящается  данная статья.

	A. Jarova. The legal classification of software licenses // Information Resources of Russia. - 2010. - №2. - P. 31-34.
Now there are various kinds of licence agreements on use of the computer programs which distinction consists in volume of the rights transferred to the user of the program. To classify kinds of agreements it is possible as: licence agreements on programs with an open code and licence agreements on programs with the closed code. Given article also is devoted to the analysis of basic distinctions.

	 С. Хасенова.  Материалы базы данных «National Citation Reports» – основа для оценки научной деятельности ученых Казахстана // Информационные ресурсы России. - 2010. - №2. - С. 35-39.

В настоящем исследовании предпринята попытка оценки научной деятельности казахстанских ученых по следующим наукометрическим показателям - виды научных публикаций, количество публикаций и их цитируемость, основные тематические направления, страны-партнеры, зарубежные журналы, в которых опубликованы научные статьи ученых Казахстана, научные организации, где выполнены научные работы. Проведено ранжирование полученных результатов, определены рейтинги по вышеуказанным параметрам. Объектом исследования служили материалы БД «National Citation Reports» корпорации Thomson Reuters за 1991-2006 гг.

Ключевые слова: зарубежные базы данных, National Citation Reports, информационные ресурсы, научные статьи, цитируемость, наукометрический анализ,  рейтинг научных статей, рейтинг ученых, рейтинг научных журналов, рейтинг научных организаций, наука Казахстана, научная деятельность.

Список лит:. 16 назв.


	S. Khassenova. The use of the «National Citation Reports» database for assessment of the research activity of Kazakhstan scientists // Information Resources of Russia. - 2010. - №2. - P. 35-39.

The paper uses scientometric indicators from Thomson Reuters’ «National Citation Reports» in 1991-2006 to assess the research activities of Kazakh scientists. We consider types of academic publications, number of publications and their citation records, the main subject areas, partner countries, international journals that published research papers of scientists of Kazakhstan. We rank individual researchers and academic organization based on the above parameters. 

Keywords: foreign databases, National Citation Reports, information resources, research papers, Citation, Scientometric analysis, rating of scientific articles, rating of scientists, rating of scientific journals, top scientific organizations, science Kazakhstan, scientific activity.

Refs: 16 titles.  



	А. Лавров. Компьютерное моделирование массовых сцен в социокультурной сфере // Информационные ресурсы России. - 2010. - №2. - С. 40-41.
В статье рассмотрены возможности использования компьютерных моделей массовых сцен в социокультурной сфере. Предпринята попытка обобщить  существующий общемировой междисциплинарный опыт разработки компьютерных моделей массовых сцен для применения его в российской практике и обосновать перспективы исследования данной проблемы.

Ключевые слова: толпа, кинематограф, искусственный интеллект, нейронные сети, нечеткая логика, визуализация, моделирование.


	А. Lavrov. Computer-based modeling of crowds in socio-cultural sphere // Information Resources of Russia. - 2010. - №2. - P.40-41.

The article describes the using of computer models of crowds in the developed countries. In a domestic science it was not undertaken known attempts in a complex to investigate and generalize existing interdisciplinary experience of development of crowd computer models for its application in Russian social cultural sphere. In the article ways of the decision of these problems are discussed.

Keywords: crowd, cinematograph, artificial intelligence, neuronal networks, fuzzu logic, visualization, modeling.
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